

Padborg, 20.12.2018

Dato: **Fredag den 30. november 2018 kl. 10.00 – 11.40**

Referat: **Bestyrelsesmøde**

Sted: **Regionskontor & Infocenter, Lyren 1, DK-6330 Padborg**

Referent: Lis Blake

Bilag: TOP 2 Præsentation Anne-Mette Olsen  
TOP 2 Præsentation Jan Voss Hansen  
TOP 3 Præsentation Peter Hansen

## 1. Velkomst

Simone Lange bød velkommen, og det blev besluttet, at udvide dagsorden med et punkt KursKultur 2.0 under beretning fra udvalgene – kulturudvalg.

## 2. Beretning fra udvalgene

- **Kulturudvalg samt KursKultur 2.0** - Anne-Mette Olsen berettede fra kulturudvalgsmødet den 20. november 2018 – se også vedhæftede præsentation. Anne-Mette Olsen kom i slutningen af sit oplæg ind på ansøgningen til KursKultur 2.0, hvortil der fra Interreg-sekretariatet kom mange kritiske spørgsmål i september efter aflevering af ansøgningen; helt præcis 213 spørgsmål. Et af de store kritikpunkter var, at hele programområdet ikke var dækket i den oprindelige ansøgning, hvilket der blev rettet op på, og ansøgningen dækker nu således

Datum: **Freitag, den 30. November 2018 10.00 – 11.40 Uhr**

Protokoll: **Vorstandssitzung**

Ort: **Regionskontor & Infocenter, Lyren 1, DK-6330 Padborg**

Protokollant: Lis Blake

Anlage: TOP 2 Præsentation Anne-Mette Olsen  
TOP 2 Præsentation Jan Voss Hansen  
TOP 3 Præsentation Peter Hansen

## 1. Begrüßung

Simone Lange begrüßte die Sitzungsteilnehmer und es wurde beschlossen, die Tagesordnung um den Punkt KursKultur 2.0 unter Berichte aus den Ausschüssen- Kulturausschuss zu erweitern.

## 2. Bericht aus den Ausschüssen

- **Kulturausschuss sowie KursKultur 2.0** - Anne-Mette Olsen berichtete von der Kulturausschusssitzung vom 20. November 2018 – siehe auch beigefügte Präsentation. Anne-Mette Olsen ging am Ende ihres Vortrags auf den Antrag für KursKultur 2.0 ein. Zu diesem Antrag kamen vom Interreg-Sekretariat im September nach Abgabe des Antrags viele kritische Fragen, genauer gesagt 213 Fragen. Einer der großen Kritikpunkte war, dass im ursprünglichen Antrag nicht das gesamte Programmgebiet abgedeckt war. Dies wurde bereits korrigiert: der Antrag deckt nun

hele programområdet.

Preben Jensen ønskede at vide, om man kunne forvente tilbageløbsmidler fra KursKultur 1.0, når det er afsluttet. Hertil svarede Anne-Mette Olsen, at der ved så store projekter altid vil være midler tilovers efter afslutningen. Det er således også meddelt Interreg-sekretariatet, at man forventer tilbageløbsmidler. Anne-Mette Olsen kom ind på, at det kan være svært at sætte et tal, da alt først skal endelig afregnes, men at man i KursKultur 1.0 regner med omkring DKK 1 mio. i mindreforbrug.

Heinz Maurus udtrykte sin meget store tilfredshed med succesprojektet KursKultur 1.0, som har involveret en masse mennesker, og det er den bedste måde at få nye projekter på. Det ville være katastrofalt, hvis projektet ikke kan fortsætte i form af KursKultur 2.0, hvilket var Heinz Maurus's helt klare ønske. Han opfordrede således alle i Interreg-udvalget, som sidder i bestyrelsen til at støtte op om KursKultur 2.0. Detaljerne må man så diskutere bagefter. Simone Lange mente ligeledes, at der fra bestyrelsesmedlemmerne i Interreg-udvalget bør støttes op om KursKultur 2.0.

- Bilag -

- **Udvalg for grænseregional udvikling** - Peter Hansen

das gesamte Programmgebiet ab.

Preben Jensen wollte wissen, ob man Rücklaufmittel von KursKultur 1.0, erwarten könnte, wenn dies abgeschlossen sei. Hierzu antwortete Anne-Mette Olsen, dass bei so großen Projekten nach dem Abschluss immer Mittel übrig seien. Dementsprechend wurde dem Interreg-Sekretariat bereits mitgeteilt, dass man Rücklaufmittel erwartet. Anne-Mette Olsen erläuterte, dass es schwierig ist, diese vor der endgültigen Abrechnung genau zu beziffern: man rechne aber bei KursKultur 1.0 mit einem geringeren Minderverbrauch in Höhe von ca. 1 Mio. DKK.

Heinz Maurus zeigte sich sehr zufrieden mit dem Erfolgsprojekt KursKultur 1.0, das viele Menschen involviert hat. Dies ist die beste Art, neue Projekte zu bekommen. Es wäre katastrophal, falls das Projekt nicht in Form von KursKultur 2.0 fortgeführt werden könnte. Heinz Maurus wünscht nachdrücklich die Fortsetzung. Er forderte daher alle im Interreg-Ausschuss auf, die auch Vorstandsmitglieder sind, KursKultur 2.0. zu unterstützen. Die Details müsste man dann später diskutieren. Simone Lange meinte ebenfalls, dass die Vorstandsmitglieder im Interreg-Ausschuss KursKultur 2.0 unterstützen sollten.

- Anlage -

- **Ausschuss für grenzregionale Entwicklung** - Peter Hansen

berettede fra udvalgmødet i grænseregional udvikling den 20.11.2018, hvor udvalget blandt andet kom ind på de grænseoverskridende studier og udvalget opfordrede bestyrelsen til at bakke op om indstillingen.

Preben Jensen havde dog et problem med indstillingen, idet der er etableret et forum, hvor man diskuterer netop det emne nord og syd for grænsen. Han kan således ikke støtte op om indstillingen. Derimod burde der laves et samarbejde mellem udvalget og forummet. Der er programlagt et møde allerede i næste uge den 4. december i forummet. Det vil ligeledes spare Regionskontoret en del penge ved ikke at afholde et uddannelsespolitisk topmøde, men i stedet blive en del af det eksisterende netværk. Stefan Seidler kom også ind på mødet i næste uge med universiteterne, men de kender ikke noget til de konkrete problemer. Thomas Andresen mente, at man skulle give udvalget for grænseregional udvikling besked på, at det er et godt initiativ, men at vi skal indgå i et samarbejde med forummet. Simone Lange konkluderede, at bestyrelsen følger Preben Jensens forslag.

- **Arbejdsmarkedsudvalg** – Jan Voss Hansen var glad for at

berichtete von der Sitzung des Ausschusses für grenzregionale Entwicklung am 20.11.2018. Der Ausschuss hat u.a. die grenzüberschreitenden Studiengänge erörtert. Der Ausschuss forderte den Vorstand auf, die Beschlussvorlage zu unterstützen.

Preben Jensen hatte jedoch ein Problem mit dieser Beschlussvorlage, weil ein Forum etabliert wurde, in dem man gerade dieses Thema nördlich und südlich der Grenze diskutiert. Daher kann er die Beschlussvorlage nicht unterstützen. Dagegen sollte eine Zusammenarbeit des Ausschusses mit diesem Forum initiiert werden. Ein Treffen des Forums ist schon für die kommende Woche, 4. Dezember, geplant. Das Regionskontor würde außerdem einige Mittel einsparen können, indem es nicht einen eigenen ausbildungspolitischen Gipfel abhalten würde, sondern stattdessen ein Teil des bestehenden Netzwerks würde. Stefan Seidler ging auch auf das Treffen mit den Universitäten in der nächsten Woche ein. Diese vermeldeten keine konkreten Probleme damit. Thomas Andresen meinte, dass man dem Ausschuss für grenzregionale Entwicklung eine positive Rückmeldung geben sollte, aber gleichzeitig auch über die geplante Kooperation mit dem Forum informieren sollte. Simone Lange fasste zusammen, dass der Vorstand dem Vorschlag von Preben Jensen folgt.

- **Arbeitsmarktausschuss** – Jan Voss Hansen freute sich, dem

berette bestyrelsen om arbejdet i arbejdsmarkedsudvalget, som startede op i efteråret 2017, hvorefter der har været udskiftninger grundet kommunalvalg på begge sider af grænsen. Han kom ind på de vigtigste opgaver i udvalget – se ligeledes vedhæftede præsentation. Jan Voss Hansen kom ind på, at der er problemer med rekruttering af arbejdskraft indenfor sundhedsvæsenet på begge sider af grænsen. En af løsningerne kunne være en integrering af flygtninge. I Tønder Kommune prioriterer man at få flygtninge i arbejde, og der er opsat handlingsplaner som starter op i 2019. Dette kunne måske være interessant for arbejdsmarkedsudvalget.

Preben Jensen kom ind på lovforslag om lov for erhvervsfremme, og at man i Region Syddanmark endnu ikke kender konsekvenserne – i første omgang skulle det dansk-tyske samarbejde dog ikke blive berørt; dog kan det være at arbejdsmarkedsudvalget måske laver noget erhvervsfremme. Preben Jensen frygter dog, at loven måske alligevel kan ramme områder i det grænseoverskridende samarbejde.

Thomas Andresen takkede for oplægget, og var glad for at emnet udenlandsk arbejdskraft kom op. Ifølge statistiske opgørelser er de

Vorstand über die Arbeit im Arbeitsmarktausschuss zu berichten, die im Herbst 2017 begonnen wurde. Danach gab es aufgrund der Kommunalwahlen auf beiden Seiten der Grenze Umbesetzungen. Er ging auf die wichtigsten Aufgaben des Ausschusses ein – siehe auch beigefügte Präsentation. Jan Voss Hansen erläuterte, dass es auf beiden Seiten der Grenze Probleme bei der Anwerbung von Arbeitskräften im Gesundheitswesen gibt. Eine Lösung könnte darin bestehen, dass man die Flüchtlinge integriert. In der Tønder Kommune steht die Integration der Flüchtlinge durch Arbeit an erster Stelle; entsprechende Handlungspläne wurden erstellt und starten 2019. Dies könnte vielleicht für den Arbeitsmarktausschuss interessant sein.

Preben Jensen berichtete über den Entwurf zum Gesetz zur Wirtschaftsförderung und darüber, dass man in der Region Syddanmark dessen Konsequenzen noch nicht kennt. Zunächst sollte die deutsch-dänische Zusammenarbeit davon aber nicht betroffen sein. Es kann jedoch sein, dass der Arbeitsmarktausschuss vielleicht etwas Wirtschaftsförderung macht. Preben Jensen fürchtet jedoch, dass das Gesetz vielleicht doch Bereiche der grenzüberschreitenden Zusammenarbeit betreffen kann.

Thomas Andresen dankte für den Vortrag und war froh, dass das Thema ausländische Arbeitskräfte aufgenommen wurde. Laut

sønderjyske kommuner gode til at tiltrække udenlandsk arbejdskraft. Thomas Andresen kunne godt tænke sig at tiltrække tysk arbejdskraft; enten fra nærområdet og ellers lidt længere væk fra.

Simone Lange konkluderede, at begge sider af grænsen har de samme problemer, og man må prøve at tænke ud af boksen.

- Bilag -

### 3. Rapport mobilitetsbarrierer

Peter Hansen gav en kort status på mobilitetsbarrierer – se også vedhæftede præsentation. Det er blevet besluttet, at der hvert år skal udarbejdes en rapport. Rapporten er også blevet behandlet i arbejdsmarkedsudvalget. Peter Hansen ønskede dog at betone, at langt de fleste som arbejder på den ene side af grænsen og bor på den anden side, ikke oplever problemer.

Peter Hansen meddelte, at der har været afholdt tysk kurser for medarbejdere hos de danske jobcentre. I den forbindelse henviste han også til en ny dansk-tysk og tysk-dansk arbejdsmarkedsordbog, som også kommer som download på vores hjemmeside.

statistischer Berechnungen können die Kommunen in Sønderjylland ausländische Arbeitskraft gut anziehen. Thomas Andresen konnte sich gut vorstellen, deutsche Arbeitskräfte anzuwerben, entweder aus der näheren Umgebung oder auch von weiter weg.

Simone Lange schlussfolgerte, dass beide Seiten der Grenze dieselben Probleme haben und dass man versuchen muss, neue Pfade zu betreten.

- Anlage -

### 3. Bericht Mobilitätsbarrieren

Peter Hansen gab einen kurzen Sachstand zu den Mobilitätsbarrieren – siehe auch beigefügte Präsentation. Es wurde beschlossen, dass ein solcher Bericht jedes Jahr erstellt werden soll. Der Bericht wurde auch im Arbeitsmarktausschuss behandelt. Peter Hansen hob besonders hervor, dass die weitaus meisten Menschen, die auf der einen Seite der Grenze leben und auf der anderen arbeiten, überhaupt keine Probleme erleben.

Peter Hansen teilte mit, dass in den dänischen Jobcentern Deutschkurse durchgeführt wurden. In diesem Zusammenhang wies er auf ein neues deutsch-dänisches und dänisch-deutsches Arbeitsmarktwörterbuch hin, das auch als Download auf unsere Homepage kommt.

Martin Lorenzen ønskede at vide, hvordan Region Sønderjylland-Schleswig ligger i forhold til andre grænseregioner i forbindelser med mobilitetsbarrierer. Peter Hansen svarede, at der er flere faktorer i Danmark og Tyskland som vurderes forskelligt, og for hver barrierer vi nedbringer, bidrager det til samfundet.

Preben Jensen informerede, at man i Region Syddanmark er af den holdning, at Regionskontoret ikke kan optage flere ekstra opgaver. Såfremt der skal flere midler til, vil pengene ikke komme fra Region Syddanmark, men fra f.eks. Folketinget. Han kan således ikke se, at man skal hjælpe Femern-Bælt regionen med grænsependlervejledningen med mindre der tilføres ressourcer fra anden side.

Heinz Maurus lovpriste arbejdet med grænsependling, og henviste til, at også ministerpræsidenten tilbage i foråret 2018 lovpriste det til regionaldagen, og ministerpræsidenten lovede at se på midler til grænsependlingervejledningen. Walter Behrens kom også ind på ministerpræsidentens ord. Stefan Seidler kom ind på, at aftalen var at der skulle komme et koncept med budget fra Regionskontoret hvor Femern-Bælt indgår, hvorefter man vil se på mulige midler. Men det er vigtigt, at det dækker hele området og ikke kun er gældende for Region Sønderjylland-Schleswig. Thomas Andresen tilføjede, at vi trods

Martin Lorenzen wollte wissen, wie die Region Sønderjylland-Schleswig in Bezug auf die Mobilitätsbarrieren im Vergleich zu anderen Grenzregionen dasteht. Peter Hansen antwortete, dass es mehrere Faktoren gibt, die in Deutschland und Dänemark unterschiedlich bewertet werden und dass jede Barriere, die wir abbauen, ein positiver gesellschaftlicher Beitrag ist.

Preben Jensen informierte darüber, dass man in der Region Syddanmark der Meinung ist, dass das Regionskontor keine weiteren zusätzlichen Aufgaben übernehmen kann. Sofern mehr Mittel benötigt werden, werden diese Gelder nicht von der Region Syddanmark kommen, sondern z.B. vom Folketing. Daher sieht er keine Möglichkeit, die Fehmarnbelt-Region bei der Grenzpendlerberatung zu unterstützen; es sei denn, es werden von anderer Seite Ressourcen hinzugeführt.

Heinz Maurus lobte die Arbeit für die Grenzpendler und wies darauf hin, dass auch der Ministerpräsident im Frühjahr 2018 anlässlich des Regionaltags diese Arbeit gelobt hat und dass der Ministerpräsident versprochen hat, Mittel für die Grenzpendlerberatung zu prüfen. Walter Behrens ging auch auf die Worte des Ministerpräsidenten ein. Stefan Seidler erklärte, dass vereinbart worden war, dass vom Regionskontor ein Konzept inklusive eines Haushaltsplans erstellt werden soll, in das auch die Fehmarnbelt-Region eingeschlossen ist. Danach wollte man dann mögliche Mittel prüfen. Aber es ist wichtig, dass das gesamte

alt er landfast i vores region, og at man derfor kunne forvente, at der kom midler til vores region først.

Simone Lange konkluderede, at det hele foreligger men vil blive ajourført til et længe planlagt møde med den ansvarlige minister mandag den 10. december 2018, hvor også den tyske side af bestyrelsen deltager. Forhåbentlig kan man komme videre derefter.

#### 4. Stillingtagen Interreg efter 2020

Peter Hansen nævnte kort, at det på sidste bestyrelsesmøde blev besluttet at udarbejde en stillingtagen til Interreg efter 2020. Regionskontoret har set på andre stillingtagen fra regionen og skrevet en derudfra. Peter Hansen mente, at det er vigtigt at vi som grænseregion også har krav, således at det stadig vil være muligt at støtte mikroprojekter. Vi skal sætte vores eget stempel på det.

Preben Jensen bakkede op om Interregs stillingtagen, og for os er det vigtigste geografien. Der var dog afsnit i stillingtagen, som han ikke var tilfreds med og gerne ville have fjernet.

Gebiet abgedeckt wird und nicht nur die Region Sønderjylland-Schleswig. Thomas Andresen ergänzte, dass wir in unserer Region trotz allem eine feste Landgrenze haben und dass man deshalb erwarten könnte, dass erst die Mittel in unsere Region fließen.

Simone Lange sagte, dass ein Konzept vorliegt, aber auf einer geplanten Sitzung mit dem verantwortlichen Minister am Montag, den 10. Dezember, aktualisiert wird. An dieser Sitzung nehmen auch die deutschen Vorstandsmitglieder teil. Hoffentlich kann man danach weiter kommen.

#### 4. Stellungnahme Interreg nach 2020

Peter Hansen erwähnte kurz, dass auf der letzten Vorstandssitzung beschlossen wurde, eine Stellungnahme zu Interreg nach 2020 auszuarbeiten. Das Regionskontor hat andere Stellungnahmen der Region angesehen und davon ausgehend eine weitere geschrieben. Peter Hansen meinte, dass es wichtig ist, dass wir hier in der Grenzregion auch Forderungen haben, um weiterhin Mikroprojekte unterstützen zu können. Wir müssen dem unseren eigenen Stempel aufdrücken.

Preben Jensen unterstützte die Interreg-Stellungnahme und sagte, dass für uns das geografische Gebiet am wichtigsten ist. Es gab jedoch einen Absatz in der Stellungnahme, mit dem er nicht zufrieden war und den er gerne entfernt haben wollte.

Herefter fulgte en diskussion omkring vigtigheden af at have mikroprojekterne med, hvilket er et af de afsnit, som Preben Jensen mener ikke skal med, da det bliver for teknisk. Derudover til han gerne have det sidste afsnit slettet. Flere bestyrelsesmedlemmer ønskede dog ikke at slette afsnittet omkring mikroprojekter, og det blev således besluttet at bibeholde afsnittet omkring mikroprojekter, men at gøre det mere stringent. I den forbindelse kom bestyrelsen også ind på retsformen EGTS eller en anden, som kan blive nødvendigt for Region Sønderjylland-Schleswig som helhed eller for løsning af konkrete opgaver.

Simone Lange konkluderede, at der bliver udarbejdet en revideret stillingtagen med redaktionelle ændringer til afsnittet om mikroprojekter. Herefter rundsendes den til godkendelse til bestyrelsesmedlemmerne. Derudover mente Simone Lange, at der skal ses på for og imod retsformen EGTS.

## 5. Budget 2019-2020

Peter Hansen kunne kort meddele, at tallene i budgettet for 2019-2020 ikke er ændret siden sidste bestyrelsesmøde. Der har ikke været nogen indholdsmæssige tilbagemeldinger; kun et par opklarende spørgsmål.

Simone Lange konkluderende, at budgettet 2019-2020 må anses som godkendt og ligger nu ude hos partnerne til endelig godkendelse.

Danach folgte eine Diskussion darüber, wie wichtig Mikroprojekte sind. Dies betraf aber einer der Absätze, den Preben Jensen löschen wollte, da er zu technisch wird. Darüber hinaus wollte er gerne den letzten Absatz löschen. Mehrere Vorstandsmitglieder wollten jedoch den Absatz über die Mikroprojekte nicht löschen. Daher wurde beschlossen, den Absatz über die Mikroprojekte beizubehalten, diesen aber stringenter zu formulieren. In diesem Zusammenhang erörterte der Vorstand auch die Rechtsform EVTZ oder eine andere Rechtsform, die für die Region Sønderjylland-Schleswig insgesamt oder für die Lösung konkreter Aufgaben notwendig werden kann.

Simone Lange fasste zusammen, dass eine Stellungnahme mit redaktionellen Änderungen des Abschnitts über Mikroprojekte ausgearbeitet wird. Danach wird diese Stellungnahme zur Genehmigung an die Vorstandsmitglieder gesendet. Darüber hinaus meinte Simone Lange, dass die Vor- und Nachteile der Rechtsform EVTZ geprüft werden sollten.

## 5. Haushalt 2019-2020

Peter Hansen konnte kurz mitteilen, dass die Zahlen im Haushalt für 2019-2020 seit der letzten Vorstandssitzung nicht geändert wurden. Es gab keine inhaltlichen Rückmeldungen, nur einige Verständnisfragen.

Simone Lange schlussfolgerte, dass der Haushalt 2019-2020 als genehmigt angesehen werden muss und nun bei den Partnern zur



## 6. Regionaldag 2019

Peter Hansen kom kort ind på, at regionaldagen 2019 er blevet diskuteret i forvaltningsgruppen, og man er gået efter bestyrelsens ønske omkring workshops – nok 3-4 forskellige workshops, hvor man stadig kan komme med input til indhold.

Vedrørende dato for regionaldagen 2019, så har Regionskontoret fået besked om den 29. november – altså en dag inden bestyrelsesmødet, at Stephanie Lose gerne vil deltage i regionaldagen; hun kan desværre bare ikke den 14. marts 2019.

Simone Lange konkluderede, at der bliver arbejdet på at finde en ny dato, hvor Stephanie Lose og flest mulige partnere vil kunne deltage.

## 7. Gensidig information

Henrik Frandsen kom ind på reformen af erhvervsfremmesystemet i Danmark, hvor det regionale lag bliver bortsrevet. I det sydlige Danmark kommer der fremover 2 såkaldte erhvervshuse i henholdsvis Odense og Haderslev mod nu 1 i Odense. Den kommunale del af erhvervsfremme bliver fremover varetaget af kommunerne, og den

endgültigen Genehmigung liegt.

## 6. Regionaltag 2019

Peter Hansen berichtete kurz, dass der Regionaltag 2019 in der Verwaltungsgruppe diskutiert worden ist und dass man sich nach den Wünschen des Vorstands bezüglich der Durchführung von drei bis vier unterschiedlichen Workshops einig ist. Für die Inhalte der Workshops können noch Ideen geliefert werden.

In Bezug auf den Termin für den Regionaltag 2019 hat das Regionskontor am 29. November – also einen Tag vor der Vorstandssitzung, die Nachricht erhalten, dass Stephanie Lose gerne am Regionaltag teilnehmen möchte, dass sie aber leider nicht am 14. März 2019 kann.

Simone Lange sagte, dass ein neuer Termin gefunden werden muss, an dem Stephanie Lose und so viele Partner wie möglich teilnehmen können.

## 7. Gegenseitige Information

Henrik Frandsen ging auf die Reform des Wirtschaftsförderungssystems in Dänemark ein, wobei die regionale Ebene gestrichen wird. Im südlichen Dänemark wird es künftig zwei sogenannte Wirtschaftshäuser geben und zwar in Odense und Haderslev, wohingegen es bislang nur eines in Odense gab. Der

mere specialiseret viden kommer til at ligge i Haderslev, hvilket får den betydning for det grænseoverskridende, at det kommer tættere på. Der er tale om en betydelig ændring. Strukturfondsmidlerne bliver administreret af Danmarks Erhvervsfremmebestyrelse med placering i Silkeborg. Preben Jensen kunne meddele at Region Syddanmark arbejder på en regionaludviklingsstrategi, som blandt andet skal indeholde FN's verdensmål, hvor Region Sønderjylland-Schleswig er en vigtig del. Preben Jensen ønsker det sat på dagsorden for det næste bestyrelsesmøde i Region Sønderjylland-Schleswig.

Walter Behrens kom ind på, at ulven er kommet til Schleswig-Holstein, som bør tages alvorligt, da det påvirker mange mennesker. Der skal findes en måde, hvordan man omgås problemet. Henrik Frandsen tilføjede, at man ligeledes har 4-5 ulve i Danmark, hvor der også har været en ophedet diskussion

#### **8. Nyt fra Interreg-programmet**

Der var ingen bemærkninger til dette punkt.

#### **9. Erfaringer fra andre grænseregioner**

Peter Hansen kom kort ind på, at AGEG har oprettet en Task Force

kommunale Teil der Wirtschaftsförderung wird künftig von den Kommunen wahrgenommen und das Fachwissen in Haderslev gebündelt werden. Dies wird Bedeutung für die grenzüberschreitende Zusammenarbeit haben, die näher heranrückt. Es handelt sich um eine bedeutende Veränderung. Die Mittel der Strukturfonds werden von „Danmarks Erhvervsfremmebestyrelse“ mit Sitz in Silkeborg verwaltet. Preben Jensen konnte mitteilen, dass die Region Syddanmark an einer Regionalentwicklungsstrategie arbeitet, die u.a. die Nachhaltigkeitsziele der UN beinhalten soll und in der die Region Sønderjylland-Schleswig ein wichtiger Teil ist. Preben Jensen wünscht, dass die Strategie auf die Tagesordnung der nächsten Vorstandssitzung der Region Sønderjylland-Schleswig gesetzt wird.

Walter Behrens berichtete, dass der Wolf nach Schleswig-Holstein gekommen ist. Dies muss ernst genommen werden, da es viele Menschen einschränkt. Man muss einen Weg finden, wie man dieses Problem handhabt. Henrik Frandsen ergänzte, dass in Dänemark vier-fünf Wölfe leben, was die Diskussion dort ebenfalls sehr aufgeheizt hatte.

#### **8. Neues aus dem Interreg-Programm**

Es gab keine Wortmeldungen zu diesem Punkt.

#### **9. Erfahrungen aus anderen Grenzregionen**

Peter Hansen ging kurz darauf ein, dass die AGEG eine Task Force

Interreg, hvor der vil blive udarbejdet en stillingtagen i februar 2019.

Peter Hansen kom slutteligt ind på Femern-Bælt regionen, hvor han vil arbejde henimod et møde i København til forår 2019.

#### **10.Diverse**

Der var ingen bemærkninger til dette punkt.

Interreg eingerichtet hat. Dazu wird im Februar 2019 eine Stellungnahme ausgearbeitet werden.

Peter Hansen ging abschließend auf die Fehmarnbeltregion ein. Hier will er auf ein Treffen in Kopenhagen im Frühjahr 2019 hinarbeiten.

#### **10.Verschiedenes**

Es gab keine Wortmeldungen zu diesem Punkt.

Deltagere bestyrelse / Teilnehmer Vorstand: Simone Lange, Thomas Andresen, Walter Behrens, Henrik Frandsen, Heinz Maurus, Allan Emmilliussen, Flemming Meyer, Olav Hansen (suppleant for / Vertreter für Hinrich Jürgensen), Stefan Seidler & Thomas Pfannkuch (sidstnævnte suppleant for / letztgenannte Vertreter für Sabine Sütterlin-Waack), Gerhard Bertelsen (suppleant for / Vertreter für Erik Lauritzen)

Deltagere forvaltning / Teilnehmer Verwaltung: Fatma Aygül, Rasmus V. Andersen, Silke Alsen-Lund, Andreas Ott, Uwe Jessen, Martin Lorenzen, Jes Schwartz-Hansen, Julia Schatte, Anne Schulz (til kl. / bis 10.20 Uhr), Kia Sofie Abildtrup, Ralf Marquardt, Anne-Mette Olsen, Peter Hansen, Lis Blake

Gæst / Gast: Jan Voss Hansen

Afbud bestyrelse / Absagen Vorstand: Hinrich Jürgensen, Sabine Sütterlin-Waack, Erik Lauritzen

Afbud forvaltning / Absage Verwaltung: Henning Ravnborg Kristensen